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Słowo na początek

Są książki, które powstają jako realizacja śmiałego pomysłu, idei 
czy efekt zastosowania nowej metody, także takie, które przyno-
szą pogłębioną analizę problemu albo wyjaśniającą syntezę jakiejś 
całości. Ale są też książki, które pisze przede wszystkim czas. Ta 
do takich właśnie należy. Metaforyczny tytuł – Okruchy – jest tu 
ucieczką i usprawiedliwieniem jednocześnie. Przecież nie można 
zarzucać drobinom, że nie reprezentują całości, że są odpryskiem 
z obrzeża, cząstką o wadze niewielkiej. Że się je zauważa niechcący, 
nie szuka ich, ale się je spotyka, proces trwa, gdzieś się odkładają – 
tak po prostu, bez krytycyzmu i teleologicznych zamiarów. Czyż 
to jest działanie naukowe?

Wyznanie badacza dawnych rękopisów na tle historii dokonań 
jego poprzedników nie może być zaskakujące – to przypadek 
rządzi odkryciem. Prezentowane w tej książce wiersze pojawiły 
się „przy okazji”, dlatego, że od lat prowadzone badania dawne-
go oratorstwa oznaczały w praktyce zapoznawanie się z setkami 
różnych, nawet rzadko eksplorowanych manuskryptów. Działanie 
badacza było przede wszystkim czynnością oka, które postrzega, 
wyławia element z chaosu innych. W tym momencie przekracza 
niewidzialną granicę, wyjmuje zapis z jego naturalnego bogactwa 
faktów, wśród których został umieszczony i zastygł jako ślad mi-
nionego, czyniąc go przedmiotem oglądu z dystansu, patrzenia 
historyka. Postrzega zaś to, co praktykowana dyscyplina (jako 
dziedzina i postawa) pozwala mu dostrzec: poprzez różnicujące tło, 
relacje podobieństw i niepodobieństw, znajomego i nieznajomego, 
w ramach uznanych pojęć. Ale jednocześnie patrzy indywidualnie – 
przecież widzi dopiero człowiek.

Zgromadzone w tej książce studia są przede wszystkim zapi-
sem efektu tego podstawowego działania: patrzenia. Wyrosły ze 
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sprowokowanego nim doświadczenia rozpoznawania nieznanego, 
pierwszego odczytywania odkrywanych w ogóle lub odkrywanych 
na nowo tekstów z XVII wieku. Jako takie stanowiły one wyzwanie, 
którego podjęcie za każdym razem obciążone jest zwiększonym 
ryzykiem błędu, uproszczenia, cząstkowości. element nowości jest 
właściwie jedyną nicią łączącą zgromadzone tu wiersze (i frag-
menty związanej z nimi prozy). Poza tym pochodzą z różnych 
środowisk, podejmują różne tematy, przyjmują różne języki poe-
tyckiego wyrazu. Każdy z zabytków był poniekąd zagadką, która 
wymagała indywidualnego podejścia i nie do końca udawała się 
rozwiązać. Oczywiście wszystkie zostały odnalezione w rękopi-
sach, w sylwach, co w świetle tego, co napisano już o znaczeniu 
obiegu rękopiśmiennego w epoce baroku, właściwie nie powinno 
dziwić – to nadal „łowne pole”. Znane też są wielorakie konse-
kwencje rękopiśmienności przekazów dla samych tekstów, przekła-
dające się na czyhające na badacza pułapki oraz niebezpieczeństwa 
błędnych odczytań. na pewno nie są wolne od tych przypadłości 
i prezentowane prace.

Każdy rozdział został poświęcony jednemu zabytkowi i każdy 
składa się z dwu części: analityczno-interpretacyjnego studium 
oraz aneksu z edycją utworu. Poza podstawowymi ustaleniami 
faktograficznymi, rozpoznaniem okoliczności dających się odczy-
tać z charakteru i zawartości manuskryptu, sylwy traktowane 
są przede wszystkim jako nośnik tekstu i to on stoi w centrum 
zainteresowania1. Jest to więc za każdym razem badanie wycho-
dzące od szczegółu, a kwestie ogólne: obyczajowe, genologiczne, 
literackie konwencje i retoryka, stanowią jego punkty odniesienia. 
Przedstawione zostały utwory, które nie są wybitne, choć czasem 

 1 Możliwe jest ujęcie odmienne, w którym bada się przede wszystkim 
obieg tekstów, dąży do odtworzenia ich rękopiśmiennej tradycji przez rozpo-
znanie charakteru rękopisów i środowisk, w jakich funkcjonowały. Metodę tę 
zastosowałam w odniesieniu do polskiego oratorstwa (M. Barłowska, Swada 
i milczenie. Zbiory oratorskie XVII–XVIII wieku – prolegomena filologiczne, Wy-
dawnictwo Uniwersytetu Śląskiego, Katowice 2010), wobec poezji angielskiej 
posłużył się nią ostatnio Arthur F. Marotti (The Circulation of Poetry in Manu-
script in Early Modern England, Routledge, new York 2021).
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niepozbawione literackich wartości, które nie tylko wzbogacają 
znane skądinąd, typowe realizacje tematów, pokazują ich wrośnięte 
w dawny obyczaj funkcjonowanie, ale też dokumentują lekturowe 
upodobania czytelników, poświadczone już samym utrwaleniem 
ich w prywatnych zapiskach. Teksty, choć ujęte jako aneksy, zostały 
opracowane krytycznie, przy czym różny charakter przekazów wy-
magał odrębnego potraktowania komentarza i aparatu krytycznego 
(kierowano się zasadą ograniczenia ich do niezbędnego minimum).

Książkę tylko symbolicznie otwiera literackie odniesienie do cza-
su, wyobrażenia zegarów (Zegar ciekący, Zegar bijący), a wypełnia 
porządek aliquid gratae varietatis jedynie uczyniony. Jeśli natomiast 
rzecz ująć z retorycznej perspektywy, zaproponowane tu wnio-
ski z badawczego patrzenia na wiersze zauważone w rękopisach 
XVII wieku otwierają możliwe dalsze kwestie: spory o definicje 
(status finitionis), spory o oceny (status qualitatis). Jednak na najbar-
dziej podstawowym poziomie (status coniecturalis) w jednym są 
bezdyskusyjne – w swym fizycznym wymiarze, przywracają bo-
wiem nieznane teksty jako fakty włączone w rzeczywistość dziejów 
literatury polskiej.

Za krytyczny i twórczy współudział w myśleniu o prezentowa-
nych Czytelnikom utworach oraz pracy godzinę niejedną, którą 
najlepiej ten, co sam wędrował po manuskryptach, zrozumie, ser-
decznie dziękuję Recenzentom książki: Profesorowi Radosławowi 
Grześkowiakowi i Profesorowi Romanowi Krzywemu.
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Maria Barłowska

Crumbs
Studies on Poems Found in 17th Century Manuscripts

S u m m a r y

As the metaphorical title, Crumbs. Studies on Poems Found in 17th Century 
Manuscripts puts it, the book is based on source texts that have been preserved 
as a kind of poetic “trifle”, incorporated into silva manuscripts. each chapter is 
devoted to one of them in two ways: it consists of an analytical-interpretative 
study and a critical edition of the text. All the poems presented here appear 
for the first time both as an object of research reflection and in their physi-
cal dimension – as texts restored to the history of Polish literature. These are 
works that go beyond the recognised canon of early literature, but which not 
only enrich the otherwise familiar, typical realisations of the themes, showing 
how they functioned and revealing the reading tastes of their recipients, but 
also demonstrate different approaches to them. The entire composition of the 
book is inspired by baroque varietas, as it is both the outcome of the action of 
time, the years spent reading ancient manuscripts, and a trace of the choices 
made by the “eye” of the researcher, who looks through the assimilated rules 
of the discipline, and always looks as a human being.

The first study is devoted to two ekphrases of clocks, preserved in the 
silva of Stanisław Rakowski (the possible author): a mechanical clock and an 
hourglass. They are a realisation of a theme popular in european poetry, but 
until now, despite numerous poetic references to clocks, not documented in 
this form in Old Polish literature. These descriptors are entangled in a reflec-
tion, typical of the epoch, on the transience and futility of the world.

The next chapter, consisting of two parts, reaches back to love poetry. The 
first of these shows, using the examples of two prose-poem cycles devoted to 
the endeavours for the hand of heroines mentioned by name (through ana-
grams and acrostics), the process of assimilation of erotic topicality and its 
growth into custom, assuming, at the very least, that women also participated 
in its circulation. Characteristically, both were recorded among exemplary 
speeches and letters: Demianowicz’s cycle in the Arian oratorical anthology 
(Biblioteka Zakładu narodowego im. Ossolińskich, sygn. 3563 II), and the cy-
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cle for Agnieszka Baryczkówna anonymously, in the rhetorical script of Alojzy 
Łoski (Biblioteka Kórnicka PAn, sygn. 618). The first printed love epistolary 
did not appear in Poland until the 18th century, so the manuscript samples 
document not only an earlier tradition, but also suggest a wider functioning 
in epistolographic collections of incorporated monuments (analogous to the 
functioning of the oratorical tradition). The second study uncovers an un-
usual example in early Polish poetry of a marital erotic, which is a personal 
lyric devoted to the wedding night. The work, written down in the silva of 
Bogusław Kazimierz Maskiewicz under the name of an unknown poet, Jan 
Zaleski, bears witness to the author’s struggle with the familiar conventions 
of love poetry, and at the same time allows us to see, also here, the domina-
tion of the male perspective on eroticism.

Another chapter is devoted to the poems from the Obuchowicz’s silva, 
omitted by historians in both existing editions of their diaries. The works 
written by Michał Kazimierz Obuchowicz in his Moscow captivity are pre-
sented, reading them in the context of his letters and diary. The lyrical piece 
Lament więźnia [Prisoner’s Lament], analysed in detail, is an interesting auto-
biographical realisation of the genre (alongside Zbigniew Morsztyns’s Duma 
niewolnicza [Slave’s Pride]).

The last two chapters present poems from Andrzej Lubieniecki’s silva. The 
first presents Pieśni mięsopustne [Shrovetide Songs] by Jan Stoiński, considered 
lost until 2016 – a cycle of six pieces written by an Arian minister in 1650. 
They constitute, in spirit, a preachy, critical and persuasive consideration of 
carnival customs and their consequences. It is a text that grew out of specific 
circumstances (written ”on the occasion of Mr Wolan, the evangelist and great 
drunkard”), containing polemical accents towards other beliefs (criticism 
of the Catholic understanding and practice of fasting) and recalls the basic 
principles of Arian faith and ethics (including an interesting realisation of 
the miles Christi theme).

The last study deals with the poem Opisanie Holandrów [The Description of 
the Hollands], inscribed in the same manuscript, which is a typical rhetori-
cal description of the country and its inhabitants. It is a praise from a non-
Catholic perspective, probably written by a representative of the Arian milieu. 
The text, which is part of a group of poems about various nations, was not 
included in Stanisław Kot’s edition, yet it constitutes the most complete old 
poetic statement about the netherlands formulated in Polish so far.
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Мария Барловска

Крупицы
Размышления о стихотворениях, найденных в рукописях 

XVII века

Ре з ю м е

Как метафорически указано в заглавии: Крупицы. Размышления 
о стихотворениях, найденных в рукописях XVII века, книга опирается 
на особый вид польских источников, которые сохранились как своего 
рода поэтические „тонкости”, входящие в манускрипты Сильва рерум – 
фамильные дневниковые записи шляхетских родов на протяжении 
нескольких поколений. Каждая из глав посвящена одному из рукописных 
сборников и состоит из аналитическо-интерпретативного исследования, 
а также публикации текста с критическими замечаниями. Все 
представленные стихотворения появляются первый раз и в качестве 
объекта исследования, и в своем физическом измерении – как 
возвращаемый истории польской литературы текст. Эти произведения 
выходят за пределы признанного канона старопольской литературы, 
однако они не только обогащают известные, типичные реализации 
тем, отражающие закрепленные в давних обычаях способы их 
функционирования и читательские предпочтения, но также раскрывают 
их новые аспекты. Композиция книги основана на барочной varietas – это 
является как результатом действия времени, многолетнего прочитывания 
старых рукописей, так и приметой выборов исследователя, который 
смотрит не только сквозь усвоенные положения своей дисциплины, но 
и с общечеловеческой точки зрения.

Первый анализ посвящен сохранившимся в тексте ксендза Станислава 
Раковского (возможного автора) двум экфрасисам часов: механических 
и песочных. Они актуализируют популярную в европейской поэзии 
тему, которая до сих пор, несмотря на многочисленные соотнесения 
с часами, не документирована в такой форме в старопольской литературе. 
Рассматриваемые описания вписываются в типичные для эпохи 
размышления о мимолетности жизни и суете мира.
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Следующая глава, в состав которой входят две части, обращается 
к любовной лирике. В первой из них на примерах двух стихотворно-
прозаических циклов, посвященных притязаниям на руку названных 
по фамилии (с помощью анаграммы и акростиха) героинь, показан 
процесс усвоения эротической топики и ее закрепление в обычае, 
предполагающее читательское участие в этом также женщин. Интересно, 
что оба цикла были записаны среди образцовых речей и писем: цикл 
Демяновича в арианской ораторской антологии (Biblioteka Zakładu 
narodowego im. Ossolińskich, sygn. 3563 II), а цикл для Агнешки Барички 
анонимно, в риторическом пособии Алойзы Лоски (Biblioteka Kórnicka 
PAn, sygn. 618). Первая напечатанная любовная переписка появилась 
в Польше лишь в XVIII веке, следовательно, данные рукописные 
примеры документируют не только более ранние традиции, но также 
дают основания предполагать, что в эпистолографических собраниях 
были довольно распространены образцы литературных памятников 
(аналогично функционированию ораторской традиции). Вторую часть 
открывает необычный в старопольской поэзии пример супружеской 
эротики, которая является личностным стихотворением, посвященным 
первой брачной ночи. Произведение, записанное в Сильва рерум Богуслава 
Казимира Маскевича под фамилией неизвестного поэта – Яна Залеского, 
является свидетельством борьбы автора с известными ему жанровыми 
особенностями любовной лирики, а вместе с тем позволяет заметить 
также и здесь доминирование мужской точки зрения на проблематику 
эротики.

Очередная глава посвящена стихотворениям из собрания Обуховичей, 
не рассматриваемых раннее историками в двух существующих изданиях 
этих мемуаров. Здесь представлены произведения, написанные Михаилом 
Казимиром Обуховичем в московском заточении, которые прочитываются 
в контексте его писем и дневника. Подробно анализируется лирический 
текст Плач заключенного (польск. Lamet więźnia), являющийся 
автобиографической реализацией жанра (наряду со стихотворением 
Збигнева Морштына Невольничья дума, польск. Dumа niewolniczа).

В двух последних главах представлены стихотворения из рукописного 
сборника Андрея Любинецкого. Первая из них описывает Мясопустные 
песни (польск. Pieśni mięsopustne) Яна Стоинского, которые до 2016 года 
считались пропавшими. Это цикл из шести текстов, написанных арианским 
министром в 1650 году. По своему духу они являются проповедническими, 
критическими и персуазивными раздумьями о мясопустных обычаях 
и их последствиях. Это произведение, созданное на основе конкретных 
обстоятельств (написанное „по случаю пана Волана, евангелика и большого 
пьяницы”), содержит полемические акценты по отношению к другим 
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вероисповеданиям (критика католического понимания и практик поста), 
а также напоминает об основных принципах арианской веры и этики 
(в частности, интересная реализация темы miles Christi).

Последняя глава трактует о записанном в этой же рукописи 
стихотворении Описание голландцев (польск. Opisanie Holandrów), которое 
является типичным риторическим представлением страны и ее 
жителей. Это восхваление в контексте некатолического мировосприятия, 
написанное, вероятно, кем-то из арианской среды. Текст, как часть собрания 
стихотворения о разных народах, не был включен в издание Станислава 
Кота. Вместе с тем он до сих пор является самым многосторонним давним 
поэтическим сочинением о Нидерландах на польском языке.
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